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V O L V O 

a t r a g é d i á r a a l e g t ö b b helybelinek nincs szava, de sokan e g y ü t t éreznek a c s a l á d d a l F o t ó : Segesvári Csaba 

F o l y t a t á s a z 1 . o l d a l r ó l 
Én is feltettem már sokszor ezt a kér-
dést, de nem tudtam a választ. És azt 
sem, hogy Katicával miért. Sírtunk -
mondja elkeseredett hangon M. Lász-
lóné Marika. - Higgye el, nekem is ret-
tenetes! A kis unokám és az édesany-
ja halt meg, a fiam tette. Természete-
sen ott leszek a temetésen. Muszáj tal-
pon maradnom, a férjem súlyos be-
teg, gondoskodnom kell róla. 

Az egyik szomszéd elárulja, hogy a 
rendőrök a héten házkutatást tartottak 
M. Lászlónéék házában és kertjében. 
Az asszony ezt megerősíti. Ruhát és egy 
férfikarórát kerestek. A kert egyik sar-

kában egy hete levelet, fát, papírt éget-
tek. Még azt is átvizsgálták, de sem 
bent, sem kint nem találtait semmit. 

M. Viktor Gábor ugyan beismerő 
vallomást tett, a közvélemény nem 
akarja elhinni, hogy azért ütötte 
agyon egy baltával az élettársát, mert 
az megkérdezte tőle, miért ivott. 

- Rengetegen lesznek a temetésen, Ka-
ticáékat mindenki ismerte és szerette -
mondja a közeli boltban az egyik eladó. 

A másik arról beszél, amiről Gyála-
réten mindenki: - A kisfiút miért kel-
lett megölni!? Adta volna oda valame-
lyik nagyszülőnek! Hidegvérrel ölte 
meg őket, tudta, mit csinál! 

A z e l ő z m é n y e k 
M. Viktor Gábor, november 13-án a Szegedi Rendőrkapitányságon bejelentette, hogy 
élettársa és kisfia eltűnt. Még egy SMS-t is mutatott, amit rajta kívül mások is 
megkaptak. Az üzenetet az élettársa telefonjáról küldték, és arról szólt, hogy Katica 
elhagyja a családját, sőt Magyarországot is. A férfi egy idő után ellentmondásokba 
keveredett, a rendőrök gyanút fogtak, 15 órával később pedig már őrizetbe is vették. 
M. Viktor Gábor beismerte, hogy baltával agyonverte élettársát és megfojtotta kilenc 
hónapos kisfiúkat, megmutatta, hogy házuk udvarában hová ásta el őket. 

H Á R O M ÉVE KI ÖLT? - A szakértői 
véleményekre várunk, egyúttal 
elemezzük azokat az adatokat, in-
formációkat, bűnjeleket, amelyek 
rendelkezésünkre állnak. M. Viktor 
Gábor neve más bűncselekménnyel 
kapcsolatban nem merült fel - nyi-
latkozta lapunknak Tuczakov Szil-
vána. A Csongrád Megyei Rend-
őr-főkapitányság szóvivője ezzel 
cáfolta azokat a Gyálaréten tény-
ként kezelt híreket, amelyek szerint 
a rendőrség M. Viktor Gábort gya-
núsítja Palya Gáborné megölésével 
és kirablásával is. A 74 éves asszony 
a férfi nagymamája volt. 

Egyébként a szegedi városrészben 
még mindig a november 12-i tragé-
diáról beszélnek. Érdekes, vagy in-
kább furcsa, hogy az áldozatokat Ka-
ticaként és Tomikaként említették, 
viszont a férfi nevét senki nem ejtet-
te ki. 

SZERINTÜNK NEM. 

Olyan n a p o k a t 
él, m i n t á z 

i n d i á n t ö r z s f ő n ö k , Ülő 
Bika a n a g y csaták u t á n . 

BAKOS A N D R Á S 

A mi múzeumunk 
Milyen egyszerű lenne, ha a szegedi paprika piaci sikere azokon az em-
bereken múlna, akik beleteszik a paprikás krumpliba - vagy elmennek 
a múzeumába, megnézni a régi darálót. Épp ők nem tudnak „oda hat-
ni", hogy a tisztán itteni paprikából készített magyar őrlemény népsze-
rűbb, kelendőbb legyen. Ez a fűszer most tényleg múzeumba illő legen-
dának látszik; olyan napokat él, mint az indián törzsfőnök, Ülő Bika a 
nagy csaták után, amikor önmagát alakította Buffalo Bili utazó vad-
nyugati cirkuszában. De nem kell Amerikáig menni a hasonlatért, mert 

magyar jelenség ez; elég Makóig, 
ahonnan nemrég vitték el a hagyo-

I Olyan n a p o k a t mányos makói vöröshagymafajta 
m m él, m i n t á z fönntartásának munkáját Mezőko-

vácsházára. Bár a nyugdíjba vonult 
nemesítő azt mondta, annál a cégnél 
biztos kezekben van a vagyon és a 
szaporítóanyag-előállító munka, ez 

mégsem csak szimbolikus jelentőségű lépés volt, hanem gazdasági is. 
Várható volt azok után, hogy évről évre kevesebben termesztették a 
dughagymás fajtát, mert a piacon már nem számít olyan nagy erény-
nek, hogy hosszú ideig eltartható, hiszen bármikor lehet hagymát ven-
ni a boltban. Az pedig - már vagy még? - nem elég nagy érték, hogy 
tartalmasabb, mint a többi. Ezzel együtt a makói hagyma termesztésé-
nek hagyományaival bárki megismerkedhet a városi múzeumban, azt 
is láthatja, hogyan szárították a dughagymát régen nádrácson a ke-
mence fölött. Van hagymaszobor, Hagymaház. De aki nem menne mú-
zeumba, mégis kíváncsi arra, hogyan néz ki maga a növény, az akkor 
jár el a legokosabban, ha elmegy a makói városháza dísztermébe, és 
megnézi a Makói triptichon című festményt a falon. 

A múzeum persze minderről nem tehet, és nagyon jó, hogy 
létezik. 

Bár minél többen lennének, akik betérnek például a röszkei üzem 
kiállítását megnézni, beleszagolni a fűszeres illatú levegőbe, megenni a 
zsíros kenyéréi, amelyre nyilván az itteni tiszta őrleményből is szór-
nak. És persze biztosan nem lehet tudni: előfordulhat, hogy a látoga-
tók között lesz az, aki kitalálja, mire van szükség - az összefogáson túl 
- ahhoz, hogy például a magyar libamáj ne ilyen körülmények között 
kapjon kiállítóhelyet, és ne kelljen végül, miután minden hungariku-
munk elfogyott, nekünk is beállnunk egy múzeumba. 

ELETMENTO G E P E K R E KÖLTIK AZ EGYETEMI TAMOGATAST 

Tízmillió forintos segítség 
P é n z ü g y i „ g y o r s s e g é l y t " k a p o t t a z 
e g y e t e m i b ü d z s é b ő l a s z e g e d i g y e r -
m e k k l i n i k a k o r a s z ü l ö t t i n t e n z í v o s z -
t á l y a . A t á m o g a t á s b ó l új é l e t m e n t ő 
g é p e k e t v á s á r o l n a k . 

M U N K A T Á R S U N K T Ó L 
Tízmillió forint azonnali pénzügyi se-
gítséget nyújt a szegedi gyermekklini-
ka koraszülött intenzív centrumának 
(PIC) a Szegedi Tudományegyetem -
döntött csütörtöki cikkünk hatására 
Szabó Gábor rektor. 

Mint megírtuk, az országban működő 
összesen 21 speciális PIC-ből csak egyet-
len - a debreceni - felel meg az ANTSZ 
elvárásainak. Az üyen osztályokon ke-
zelik azokat a babákat, akik túl korán, 
kis súllyal, gyenge életfunkciókkal szü-
lettek, és intenzív ellátásra szorulnak, 
amíg állapotuk nem javul. 

A szegedi PIC is súlyos nehézségek-
kel küzd: több nővérre és szakorvosra 
lenne szükség a babák ellátásához, 
felügyeletéhez, az életmentő gépek 
pedig elöregedtek. A lélegeztetőgépek 
átlagéletkora például 18, az inkubáto-
roké 20 év körül van, noha a géppar-
kot a nagy igénybevétel miatt 5-10 
évente cserélni kellene. Erre azonban 
sem központi, sem egyetemi forrás 
nem volt - eddig. 

A mostani „gyorssegélyből" - miután 
a gyermekklinika egymüüó forinttal ki-
egészíti azt - egy lélegeztetögépet és két 
inkubátort vásárobiak a koraszülött in-
tenzív centrumnak - mondta el Katona 
Márta, a PIC osztályvezető professzora. 

Magyarországon évente egyre több, 
jelenleg hat-hétezer koraszülött szorul 
intenzív ellátásra. Szegeden évente át-
lagosan 260-280 baba kerül a PIC-re. 
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A KETTŐS GYILKOSSÁGOT BEISMERŐ M. VIKTOR GÁBOR NEVÉT SENKI SEM EJTI KI 

Gyálarét hétfon búcsúzik 
Katicától és Tomitól 

HA AZ USA-BAN TÖRZSKÖNYVEZIK, KÉSŐBB ITTHON IS LEHET MAJD KAPNI 

Várni kell a fájdalomcsillapítóra 
Forradalmian ú j , csak a f á j d a l o m g ó -
cára h a t ó , f ü g g é s t n e m o k o z ó h a t ó -
a n y a g o t f e j l e s z t e t t ki e g y s z e g e d i 
k u t a t ó és c s a p a t a . G y ó g y s z e r a z o n -
b a n - ú g y t ű n i k - e l s ő k é n t n e m i t t -
h o n lesz b e l ő l e , a m a g y a r k o r m á n y 
u g y a n i s n e m t á m o g a t t a a k u t a t á s t . 
A z a m e r i k a i v i s z o n t d o l l á r m i l l i ó k a t 
k ö l t ö t t rá. 

TOMBÁCZ RÓBERT 
A krónikus fájdalmakkal küszködő -
például daganatos, mozgásszervi 
vagy idegrendszeri - betegeken segít-
het az a fájdalomcsillapító eljárás, 
amelyet Oláh Zoltán, másfél évtizedig 
az USA-ban dolgozó szegedi kutató-
biológus és csapata fejlesztett ki nagy-
jából nyolc éve. 

Egy Marokkóban őshonos kaktusz-
formájú kutyatejféle nedvéből vonják 
ki a resiniferatoxin nevű anyagot, ami 
nem a központi idegrendszerhez kötő-
dik, hanem csupán a fájdalom kelet-
kezési helyén csillapítja a fájdalma-
kat. Így elkerülhető az ópiátalapú sze-
rek kedvezőtlen hatása: nem bódítja 
el a beteg tudatát. Emellett - az ópiá-
tokkal szemben - nem okoz függősé-
get, és a dózis emelésére sincs szük-
ség, hogy hatékony maradjon. Mivel a 
hatóanyag csakis a fájdalomért felelős 
idegrostokat öli, égeti el, a szer szelek-
tív fájdalomcsillapító, a módszer pe-

a hatóanyagot illetve a belőle készülő 
gyógyszert a törzskönyvezéséig. Így a 
magyar állam is évi többmilliárd dol-
láros bevételre tehetett volna szert. 

Az USA kormánya viszont felismer-
te a fájdalomcsillapító jelentőségét, 
ezért eddig kétmillió dollárt költött a 
kutatásra. Következő lépésként azt 
tesztelik majd amerikai betegeken: 
biztonságos és hatékony-e az új ható-
anyag. Később ezer embert vonnak be 
a vizsgálatba, és ennek eredményei 
alapján gyógyszergyárakkal törzs-
könyveztethetik és gyártathatják a ké-
szítményt az USA-ban. Az amerikai 
gyógyszer-engedélyezési hatóság, az 
FDA viszont a világ legszigorúbb 
tesztjeit, legrészletesebb elemzéseit 
követeli meg, mielőtt gyógyszerható-
anyagként regisztrálná a szert - ezért 
nyúlik már évek óta a medicina piaci 
megjelenése. Pedig a készítményre 
már nemcsak a betegek, de a gyógy-
szercégek is nagyon várnak. 

Oláh Zoltán azt mondja, mindent 
megtesz, hogy a betegek mielőbb hoz-
zájussanak az új fájdalomcsillapítóhoz 
- de ennek konkrét időpontjára nem 
tud ígéretet tenni. Jó hír viszont, hogy 
ha megkapják az FDA-engedélyt, az 
amerikai dokumentáció alapján itthon 
már gyorsan törzskönyveznék a szert. 
Azaz nem sokkal később Magyaror-
szágon is elérhető lenne. 

dig az általuk kifejlesztett úgynevezett 
molekuláris idegsebészet alapja. Ez 
olyan világszabadalom, amelyhez ha-
sonló sem létezik jelenleg - mondja a 
szegedi kutató. 

A gyógyszerfejlesztés, miután a ha-
tóanyag állatkísérletekben már bizo-
nyított, nemrégiben a klinikai teszte-
lés előtti fázisba érkezett - az Egyesült 
Államokban. A magyar kormány által 

• • I t t h o n a tengerentúli 
# # költségek töredékéért 

elvihették v o l n a a h a t ó -
a n y a g o t a t ö r z s k ö n y v e z é s i g . 
Oláh Zoltán 

hasonló célra kiírt, másfél milliárdos 
Teller Ede-pályázatot ugyanis egy má-
sik kutatócsoport nyerte el 2006-ban. 
Ebből a pénzből itthon a tengerentúli 
költségek töredékéért elvihették volna 

http://WWW.HOVANY.HU
mailto:VOLVO@SZEGED.DEALERNET.HU

